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A képviselőház mezőgazda-
sági bizottsága már tár-
gyalja a sokat vitatott, az 

Európai Bizottság nemtetszését 
is kiváltó hipermarkettörvény 
módosítását – jelentette be ked-
den, a Mezőgazdasági Termelők 
Országos Szövetsége (LAPAR) 
által szervezett országos kon-

ferencián Ioan Munteanu, a 
bizottság elnöke. A változtatá-
sokról túl sokat nem árult el a 
politikus, azt azonban leszö-
gezte, a cél ezután is az marad, 
hogy helyzetbe hozzák a helyi 
termelőket.

Nem csoda egyébként, hogy 
maguk az érintettek is ködben 
tapogatóznak: a jogszabály-
nak – mint ismeretes – január 
elsejétől kellett volna hatály-
ba lépnie, az alkalmazási mód-
szertan azonban továbbra is 
késik, ráadásul az Európai Bi-
zottság (EB) is bejelentette 
februárban, hogy kötelezettség-
szegési eljárást indított Romá-
nia ellen, mivel a jogszabály 
korlátozza a kereskedők ter-
mékkínálatra vonatkozó üzleti 
döntéseit. A törvény a jelenlegi 
formájában azt mondja ki, hogy 
az élelmiszer-forgalmazási en-
gedéllyel rendelkező jogi sze-
mélyek kötelesek a hús, tojás, 
zöldség, gyümölcs, méz, tej-

termék és pékáru kategóriába 
tartozó termékekből legalább 
51 százaléknyit a rövid ellátá-
si láncból beszerezni. Kivételt 
képeznek azok a cégek, ame-
lyek kétmillió eurónál kisebb 
éves forgalmat bonyolítanak, 
vagy részvényeik összessége 
legtöbb ennyit ér. A törvény ar-
ra is kötelezi a nagy üzletlánco-
kat, hogy a húsárun tüntessék 
fel a származási országot, a fel-
dolgozott hústermékeken pedig 
a Romániából származó nyers-
anyag arányát.

Ioan Munteanu arra mutatott 
rá, hogy a mezőgazdasági mi-
nisztérium illetékesei folyama-
tosan tárgyalnak az Európai 
Bizottsággal annak érdeké-
ben, hogy a törvény semmilyen 
formában ne sértse meg a 
szabad kereskedelemre vonat-
kozó jogszabályokat. „Az  egyik 
brüsszeli észrevétel arra vonat-
kozott, hogy nem kötelezhetjük 
a szupermarketeket arra, hogy 

külön standokat állítsanak fel 
a romániai termékek számára. 
Ilyen standokat egyébként szá-
mos üzletlánc korábban köte-
lezettség nélkül is létrehozott, 
szóval ebben semmi újdonság 
nincs. Egy másik pontban ar-
ra mutatnak rá, hogy a rövid el-
látási lánc helyett használjuk a 
direkt partnerség kifejezést” – 
részletezte Munteanu. 

Az egyébként továbbra sem 
világos, hogy ezek a módosítá-
sok milyen formában változtat-
ják meg a törvény céljait, mivel 
az alkalmazási módszertanról 
továbbra sem esik szó. 

Tánczos Barna szenátor, 
volt mezőgazdasági államtit-
kár korábban a Krónikának azt 
mondta, az erdélyi gazdaszövet-
kezeteket is helyzetbe hozhat-
ja a tavaly júliusban kihirdetett 
hipermarkettörvény, amennyi-
ben a termelők a panaszkodás 
helyett inkább a piaci elvárá-
soknak próbálnak megfelelni, 

ugyanakkor megfelelő meny-
nyiségű és minőségű terméket 
tudnak biztosítani az adott hely-
zetben. A politikus szerint szá-
mítani lehetett az uniós hatóság 
által indított eljárásra, azonban 
leszögezte, a törvény nem sér-
ti meg a szabadkereskedelemre 
vonatkozó jogszabályokat,  
hiszen nem arról szól, hogy 
kizárólag a helyi termelőket ré-
szesítse előnyben. „Ne feledjük 
el, hogy a közös uniós agrárpo-
litikának (KAP) is az egyik fon-
tosabb tartópillére az, hogy új 
eszközöket biztosítson a mező-
gazdasági termelőknek, hogy az 
élelmiszer-ellátási lánc fontos 
szereplőiként működjenek köz-
re, hogy kiküszöbölje a közvetí-
tőket. Ezeket az intézkedéseket 
épp akkor indítványozták, ami-
kor Dacian Cioloş volt minisz-
terelnök agrárügyekért felelős 
uniós biztos volt” – mutatott rá 
Tánczos. 
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Az Európai Bizottság 

felszólítása nyomán 

biztosan módosítani 

fogják a sokat vitatott 

hipermarkettörvényt, 

amelynek – bár janu-

ártól hatályba lépett – 

továbbra sincs alkal-

mazási módszertana.

Erdélyi Napló-lapszemle, 21. szám

Igen gazdag szövetkezeti örökséget tudhat magáénak az erdélyi 
magyarság. A két világháború között a magyar közösség mintegy 
fele valamilyen összefogáson alapuló szövetkezeti vállalkozásnak 
volt a tagja és haszonélvezője. Az 1948-as államosításkor a román 
kommunista rendszer antidemokratikus módon ezerszáz fogyasz-
tási, értékesítési, tej-, iskola- és egyéb típusú magyar szövetkeze-
tet olvasztott be a román központokba. Dr. Hunyadi Attila Gábor 
gazdaságtörténésszel, a kolozsvári Babeş–Bolyai Tudományegye-
tem oktatójával a szövetkezeti hagyományokról és ezek újjáélesz-
tési lehetőségeiről olvasható interjú az Erdélyi Napló májusi Gaz-
daszemmel című mellékletében. A lap portréinterjúja a Kolozsvári 
CFR futballcsapat edzőjét, Vasile Miriuţă Budapesten élő sport-
szakembert mutatja be. A Nagybányán született, de a magyar 
válogatottban játszott, szép nemzetközi karriert befutott focista 
magyarországi és németországi éveiről, a magyar csapatokhoz fű-
ződő viszonyáról és a román bajnokság visszásságairól is beszél a 
lap munkatársának. A kilencszázéves nagyváradi vár adott otthont 
a Református Egységnapnak. A hetilap színes riportban mutatja 
be az egyházi eseményt. A lap Életmód rovata a közösségekben 
mindenhol felbukkanó szociopata embertípust veszi górcső alá, 
aki csak úgy tud sikereket elérni, ha embertársait elgázolja, átlép 
rajtuk. Cikkében a pszichológus és pszichoterapeuta szakember 
azt is elmondja, hogyan tudunk kikerülni az ilyen emberek befo-
lyása alól.

A vásárlók könnyebb tájé-
kozódását, illetve az esetle-
ges mézhamisítások, rossz 
minőségű mézek forgalma-
zásának visszaszorítását cé-
lozza az a méhészeti törvényt 
módosító jogszabálytervezet, 
amelyet a szenátus mezőgaz-
dasági bizottsága kedvezően 
véleményezett. Tánczos Barna 
szenátor a mezőgazdasági bi-
zottság keddi ülését követően 
rámutatott: az élelmiszerpia-
con többféle eredetű és minő-
ségű méhészeti termék kerül 
forgalomba. A fogyasztóknak 
nehéz megállapítaniuk, me-
lyik termék igazi, illetve melyik 
származik a hazai méhészek-
től, melyik érkezett az unió 
más tagállamaiból, esetleg az 
unión kívülről, például Kíná-
ból, ezért van szükség a szi-
gorításra. 

A székelyföldi szenátor el-
mondta, a bizottságban jóváha-
gyott módosítások értelmében 
ezután a méhészeknek, fel-
dolgozóknak, forgalmazóknak 
kötelező lesz feltüntetniük a 
termék címkéjén a méz ere-
detét, hogy melyik országból 
származik, illetve amennyiben 
keverékről van szó, azt is jelez-
ni kell a címkén, milyen arány-
ban tartalmaz hazai vagy más 
országból származó mézet. 

„Ezt azért fontos megjelölni, 
mert könnyen előfordul, hogy 
például egy Lengyelország-
ból importált méz 90 százalék-
ban Kínából származó mézet 
tartalmaz és csak 10 száza-
lékban lengyelt, ennek ellené-
re lengyel terméknek tüntetik 
fel. Az ehhez hasonló helyze-
tek visszaszorítása érdekében 
a jogszabály szigorítja a méz-

hamisításért, illetve a meg-
tévesztő termékleírásért járó 
büntetéseket. Továbbá kértük 
az állat-egészségügyi és élel-
miszer-biztonsági hatóság 
felszerelését olyan berendezé-
sekkel, amelyek alkalmasak a 
méz vizsgálatára, illetve segít-
ségükkel megállapítható, me-
lyik méhészeti termék készült 
virágnektárból, szirupból vagy 
mézpótló hozzáadásával” – 
magyarázta Tánczos Barna.

Mint mondta, a mezőgaz-
dasági bizottság ülésén részt 
vettek a szaktárca, az élel-
miszer-biztonsági hatóság, 
valamint az országos mé-
hészegyesület képviselői is, 
mindannyian kedvezően vé-
leményezték a méhészeti tör-
vény tervezett módosításait. 
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